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مدعياني فقط براي داخل
 فريدون حسن

هيچ اتفاقي رخ نداده اس��ت، يعني هماني ش��د كه هم��ه فكرش را 
مي كرديم، استقلال و پرس��پوليس يك فصل از ليگ قهرمانان آسيا 

حذف شدند و هيچ كاري صورت نگرفت!
روزهاي اول را به ياد بياوريد، چه سروصدايي راه افتاد و چه وعده هايي 
كه داده نشد اما همان موقع هم اين نگراني وجود داشت كه كار به جايي 
نرسد و همه چيز خيلي راحت فراموش شود و شد. نهايت كار اين بود 
كه 10درصد از سهام دو باشگاه را به اسم خصوصي سازي واگذار كردند. 
پول آن را هم هزينه بدهي هاي سوءمديريت آقايان كردند، يعني هيچ 
اتفاقي رخ نداده، يعني نه پرسپوليس گامي براي حرفه اي شدن برداشته 
و نه استقلال قدمي در اين راه گذاشته است، فقط وحشيانه تر اين روزها 
پاچه يكديگر را مي گيرند. با اين اوصاف بايد باز هم منتظر شنيدن خبر 
حذف اين دو باشگاه بيت المال خور از آسيا باشيم؛ حذفي ای كه يك بار 

درس نشد و حالا باز هم تكرار خواهد شد. 
جالب اينكه همان روزهاي سال گذشته هواداران دو تيم مي گفتند ما 
حاضريم تيم مان يك فصل حذف شود اما تكليف روشن شود و همه 
چيز روي اصول پيش برود، يك فصل حذف اما واقعاً حرفه اي شويم و 
مشكلات برطرف شود. خودشان هم خوب مي دانستند كه در فوتبال 
سراسر فساد ايران چيزي به اس��م درست شدن وجود ندارد اما خب 
اميدوار بودند به اينكه حذف از آسيا تلنگري باشد براي آقايان و قدم 

برداشتن در مسيري درست. 
حالا ليگ برت��ر هفته هاي پاياني خود را س��پري مي كند. هر دو تيم 
مدعي هس��تند اما واقعيت اين اس��ت كه تنها در ايران ادعا دارند و 
كسي خارج از مرزهاي فوتبال ايران تره هم براي شان خرد نمي كند. 
حالا سؤال اين است كه چرا بايد اين همه هزينه و خرج براي دو تيم 
پرمدعايي صورت گيرد كه حتي نمي توانند در ليگ قهرمانان آس��يا 
حاضر باشند؟ آيا قهرماني در ليگ ايران اين همه هزينه بر است؟ آيا 
بايد ميليارد ميليارد از بيت المال به جيب بازيكنان و كادر فني اين دو 
تيم ريخته شود تا فقط در ليگ برتر ايران عنوان كسب كنند؟ تمام 
اين سؤال ها را بگذاريد در كنار سؤال اصلي كه چرا با گذشت اين همه 
مدت از حذف سرخابي ها از ليگ قهرمانان آسيا، هيچ اقدامي صورت 

نگرفته است تا متوجه وخامت اوضاع شويد! 
حقيقت اين است كه س��رخابي ها بيهوده براي قهرماني و موفقيت 
تلاش مي كنند، چون قرار نيس��ت پا را فراتر از ايران بگذارند و جايي 
بروند، چون هنوز حرفه اي نيستند، چون هنوز دست شان در جيب 
هواداران شان است، حتي به اسم خصوصي سازي و فروش سهام، هنوز 
انبوهي بدهي داخلي و خارجي پرداخت نشده دارند و هنوز پرونده هاي 
مفتوح زيادي در دادگاه هاي بين المللي به اسم آنهاست، چون هنوز 
حتي دو آجر روي هم نگذاشته اند تا حتي ادعا كنند در حال ساختن 

ورزشگاه اختصاصي هستند. 
تمام اينها را مي شد همان روزهايي كه خبر حذف دو تيم از آسيا آمد، 
پيش بيني كرد اما بازهم اميدوار بوديم كه شايد اين بار تفاوتی وجود 
داشته باش��د ولي خب نداش��ت و باز هم فوتبال و مديران نالايقش 

نااميدمان كردند. 

پرونده
حرفه ای شدن استقلال - پرسپولیس

ورزشي
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نگاه

ايران، عربستان يا امارات، همه بايد حرفه اي شوند

» AFC « سختگيري مفيد
 حامد قهرماني 

اينكه تصور كنيم كنفدراسيون آسيا بعد از يك فصل حذف پرسپوليس 
و استقلال از ليگ قهرمانان آسيا بي خيال شده و حال آنها مي توانند باز 

هم در اين مسابقات شركت كنند، خوش خيالي محض است. 
دو دليل اصلي براي اين ادعا وجود دارد كه هر كدام به تنهايي مي تواند 
حكم حذف دوباره دو باشگاه فوتبال ايران از مسابقات قهرماني قاره 
را صادر كند؛ دليل اول برنامه ريزي جديد كنفدراسيون فوتبال آسيا 
براي ليگ قهرمانان است. شنيده ها حكايت از آن دارد كه با راه اندازي 
ليگ ستارگان و نوع برگزاري مس��ابقات آن، نه تنها سرخابي ها كه 
ش��ايد هيچ تيمي از ايران نتواند در مس��ابقات شركت كند. طبيعي 
اس��ت اجراي اين برنامه، يعني خداحافظي چند س��اله باشگاه هاي 
ايران با رقابت هاي آسيايي، تا زماني كه بتوانند خود را با فرمت جديد 
مس��ابقات هماهنگ كنند. دليل دوم كه مهم ت��ر از دليل اول هم به 
حساب مي آيد، اين است كه كنفدراسيون فوتبال آسيا به تبعيت از 
فدراسيون بين المللي فوتبال كاملًا سختگيرانه پيگير رعايت موازين 
حرفه اي و فاكتورهاي لازم در اين خصوص از سوي باشگاه هاي فوتبال 
آسياست. كنفدراسيون فوتبال آسيا در اين مورد هيچ اغماضي صورت 
نمي دهد و با متخلفان به شديدترين شكل ممكن برخورد مي كند. 
اين برخورد فصل قبل در خصوص سرخابي هاي فوتبال ايران صورت 
گرفت و البته جدي گرفته نشد و اوضاع همانطور باقي ماند اما فوتبال 
آسيا در فصل هاي قبل ش��اهد برخورد سفت و سخت كنفدراسيون 
با تيم هاي عربس��تاني و اماراتي هم بود كه اتفاقاً در ش��رايطي كاملًا 
برعكس آنچه در ايران مي گذرد، سبب شد آنها بروند و با كار زيربنايي 
و درس��ت خودش��ان را به بالاترين س��طح حرفه اي در فوتبال آسيا 

برسانند و قدرتمندانه تر از قبل برگردند. 
كنفدراس��يون فوتبال آسيا ثابت كرده است ش��وخي ندارد، حتي با 
كش��ورهايي كه منابع ملي كنفدراس��يون را تأمين مي كنند، پس 
پرواضح است كه برخورد با ما س��خت تر هم خواهد بود، با اين حال 
تجربه باش��گاه هاي عربس��تاني و اماراتي مي تواند ب��راي فوتبال ما 
بسيار مفيد باش��د؛ تجربه اي تلخ كه البته با شيريني حرفه اي شدن 
و قهرماني براي آنها به پايان رس��يد اما براي فوتب��ال ايران تاكنون 

چنين نبوده است. 
آنچه مس��لم اس��ت اينكه اين س��ختگيري همان چيزي است كه 
به كار فوتبال ايران مي آيد و بايد آرزو داش��ت ادامه داش��ته باشد و 
كنفدراسيون فوتبال آسيا همچنان به اين اصرار پرفايده خود ادامه 
دهد تا نه تنها فوتبال ايران كه فوتبال قاره كهن با يك پوست اندازي 

مناسب و بموقع اعتلاي بيشتري پيدا كند. 

  معضل مالكیت 
عمده ايرادي كه به صادرنشدن مجوز حرفه اي براي 
پرسپوليس و استقلال انجاميد و كنفدراسيون فوتبال 
آسيا را بر آن داشت قيد حضور اين دو تيم پرطرفدار 
ايراني را در ليگ قهرمانان آسيا بزند، مالكيت مشترك 
سرخابي ها بود؛ ايرادي كه بارها و بارها AFC در مورد 
آن متذكر ش��ده بود. كنفدراس��يون فوتبال آسيا به 
كرات تذكر داده بود كه بر اس��اس قانون، يك فرد يا 
يك ش��ركت يا يك نهاد نمي تواند مالكيت مشترك 
دو باش��گاه را در يك ليگ داشته باش��د؛ ايرادي كه 
هرگز توس��ط مس��ئولان ورزش ايران جدي گرفته 
نش��د تا قدمي براي حل و فصل آن بردارند؛ هر چند 
وزارت ورزش براي حل كردن مقطعي اين مش��كل 
در ظاهر پرس��پوليس را به وزارت دارايي و استقلال 
را به وزارت صنعت واگذار ك��رد، با وجود اين اما اين 
ترفند نتوانست AFC را به حل شدن داستان مالكيت 

سرخابي هاي پايتخت متقاعد كند. 
  بدهي هاي دردسرساز 

مالكيت اما تنه��ا دليل ردصلاحيت س��رخابي هاي 

پايتخت براي كسب جواز حرفه اي نبود. بدهي هاي 
هنگفت و مهيا نبودن زيرساخت هاي لازم نيز مزيد 
بر علت پافش��اري كنفدراس��يون فوتبال آسيا براي 
كنار گذاشتن پرسپوليس و اس��تقلال از اين دوره از 

رقابت هاي ليگ قهرمانان آسيا بود. 
هرچند اس��تقلال پيش از تاريخ 10ش��هريور بدهي 
قطعي نداشته و در جريان بودن پرونده هاي اين تيم و 
صادرنشدن رأي نهايي در خصوص آنها مشكلي در اين 
خصوص متوجه آبي پوشان نمي كرد، اما پرسپوليس 
پرون��ده طلب كالدرون را داش��ت. بر اس��اس قوانين 
صدور مجوز حرفه اي در سال۲0۲1، باشگاه ها تا يكم 
سپتامبر ۲0۲1 )10شهريور( برای پرداخت بدهي هاي 
خود و ارائه مدارك آن مهلت داشتند، اما پرسپوليس 
با وجود آنك��ه 18خ��رداد1400 دادگاه CAS حكم 
كميته وضعيت فيفا درباره پرونده كالدرون را تأييد و 
اين باشگاه را موظف به پرداخت طلب مربي آرژانتيني 
كرده بود، قدم مثبتي در اين راستا برنداشت تا مجوز 
حرفه اي اش توسط AFC باطل شود چراكه رأي پرونده 
كالدرون از اواسط خرداد قطعي بود اما جعفر سميعي، 

مديرعامل وقت سرخپوشان با اهمال در تسويه حساب 
با سرمربي سابق سرخپوشان، نقش پررنگي در حذف 

پرسپوليس از ليگ قهرمانان داشت.
  زيرساخت هاي ناقص

مس��ئله حائز اهميت بع��دي، مقوله زيرس��اخت ها 
بود كه دو تيم را ش��امل مي ش��د. براي نمونه بحث 
زيرساخت هاي ورزشگاه آزادي از جمله ايراداتي بود 
كه كنفدراسيون فوتبال آسيا روي آن دست گذاشته 
بود. نداش��تن تير دروازه ذخيره، اس��تاندارد نبودن 
ورودي ها و خروجي ها كه در ص��ورت بروز حوادث 
احتمالي براي افراد، ش��رايط را براي تخليه س��ريع 
ورزشگاه مهيا كند، نبود 11دوش در رختكن ها )تنها 
چهار دوش فعال وجود داشت( و همچنين استاندارد 
نبودن سرويس هاي بهداشتي از جمله مواردي بود 
كه AFC براي برطرف كردن، روي آنها دست گذاشته 
بود؛ مواردي سطحي، پيش پاافتاده اما حائز اهميت كه 
بارها و بارها به آنها گوشزد شده بود اما سهل انگاري 
در حل و فصل آنها س��رانجام نماينده هاي ايران را با 
تابلوي ورود ممنوع مواجه كرد و آنها را از حضور در 

ليگ قهرمانان آسيا بازداشت. 
  تجربه تلخي كه عبرت نشد 

چيزي ح��دود پنج م��اه از اتفاق تلخي ك��ه دي ماه 
سال گذشته فوتبال باش��گاهي ايران را شوكه كرد، 
مي گذرد؛ پنج ماهي كه فرصت خوبي بود براي حل 
و فصل مش��كلات و برداش��تن موانع از سد راه براي 
حضوري دوباره در رقابت هاي ليگ قهرمانان آسيا، 
اما نگاهي گذرا به ش��رايط دو تيم نشان مي دهد آب 
از آب تكان نخورده و با وجود ناكامي فصل گذش��ته 
كوچك ترين قدمي كه براي حل مشكلات برداشته 
نش��ده هيچ، اوضاع با افزوده ش��دن بر پرونده هاي 
مالي و مطالبات پرداخت نشده سرخابي ها به مراتب 
بدتر از قبل نيز ش��ده اس��ت! آن هم در شرايطي كه 
فرصت زيادي تا ارائه مدارك لازم براي كسب جواز 
حرفه ای برای اين فصل باقي نمانده و اتفاقات س��ال 
گذش��ته نيز ثابت كرد مماش��ات نهادهاي داخلي و 
حمايت ه��اي بي منطق از نماينده ه��اي ايران ديگر 
نمي تواند چاره باش��د و كار بايد اصولي حل و فصل 
شود؛ اتفاقي كه تا به امروز هنوز رخ نداده است! البته 

قدم هايي در راستاي واگذاري سرخابي هاي پايتخت 
برداشته شده اما بعيد است كار نصفه نيمه در راستاي 
خصوصي سازي پرسپوليس و استقلال قبل از تكميل، 
مورد تأييد كنفدراس��يون فوتبال آسيا باشد، ضمن 
اينكه ايرادات زيرساختي گرفته ش��ده به ورزشگاه 
آزادي ني��ز همچنان به قوت خود باقي اس��ت. حال 
آنكه قهرماني نساجي قائمشهر در رقابت هاي حذفي 
كشور به اين معناست كه يكي از نماينده هاي ايران 
در فصل جديد ليگ برتر نساجي است؛ تيمي كه جدا 
از مشكلات مالي، زيرساخت هاي مناسبي هم ندارد 
كه اگر داشت، بازي هاي خانگي خود را در شهرهاي 
مختل��ف برگزار نمي ك��رد و اين معناي��ي ندارد جز 
ردصلاحيت در كسب جواز حرفه اي و از دست دادن 
يك نماينده ديگر در ليگ قهرمانان آس��يا؛ مسئله 
حائز اهميتي ك��ه ثابت مي كند فوتبال باش��گاهي 
ايران نيازمند عزمي راس��خ براي گام برداش��تن در 
مس��ير حرفه اي اس��ت تا بعد از كنار گذاشته شدن 
پرسپوليس، استقلال و گل گهر سيرجان شاهد تكرار 

اين اتفاق براي ديگر تيم ها نباشيم! 

حذف سرخابي ها از لیگ 

شيوا نوروزي
     گفت وگو

قهرمانان آس�یا به دلیل 
مج�وز  صادرنش�دن 
حرفه اي از سوي كنفدراسیون فوتبال قاره كهن 
ش�وك بزرگي به فوتبال كش�ورمان وارد كرد. با 
اينكه سال هاست همه مي دانند مالكیت مشترك 
و دولتي پرس�پولیس و اس�تقلال از نظر قوانین 
فوتبال حرفه اي قابل قبول نیس�ت اما مسئولان 
عملًا فرصت س�وزي كردند و قدمي براي حل اين 
مشكل برنداشتند. وزارت ورزش مالك مشترك 
آنها محسوب مي شود و اين را همه مي دانستند، 
اما آنقدر دست روي دست گذاشتند و هشدارهاي 
AFC را نادي�ده گرفتند تا مقامات آس�یايي نیز 
بالاخره آب پاكي را روي دست مان ريختند؛ حذف 
پرسپولیس و استقلال از لیگ قهرمانان! متأسفانه 
اين اتفاق تلخ رخ داد و جلسات فرمايشي آقايان 
نیز دردي از اين دو تیم دوا نكرد. اگر چه در چند 
روز نخست همه مسببان حذف سرخابي ها علیه 
يكديگ�ر موضع گی�ري مي كردن�د و وعده هاي 
سرخرمن مي دادند اما با گذش�ت چند ماه از اين 
ماجرا موضوع كنارگذاشته شدن پرطرفدارترين 
تیم هاي قاره كهن به دست فراموشي سپرده شده 
است. وزارت ورزش يك س�ر دارد و هزار سودا، 
فدراس�یون روي هواس�ت و رئیس ندارد و خود 
مديران باش�گاه ها نیز پي امور يومیه هس�تند و 
صدور بیانیه علیه يكديگر. ادامه اين روند قطعاً باز 
هم به تكرار اتفاق سال گذشته منجر خواهد شد و 
ه�واداران نباي�د امیدي ب�ه بازگش�ت تیم هاي 
محبوب شان به آسیا داشته باشند. براي اطلاع از 
شرايط فعلي پرسپولیس و استقلال سراغ كاظم 
اولیايي، عضو كمیته صدور مجوز كنفدراس�یون 
فوتبال آسیا و مديرعامل سابق استقلال رفتیم و 
او نیز صبورانه از آينده تاريك سرخابي ها گفت. 

 اقدامي ب�راي تغییر وضعیت س�رخابي ها 
جهت حل مش�كل اخذ مج�وز حرفه اي و 
حضور در لیگ قهرمانان آسیا انجام شده 

است؟
اين را بايد از مديران دو باشگاه سؤال كرد، اما بحث 
مالكيت مش��ترك و دولتي ب��ودن خ��ارج از حوزه 
اختيارات دو باشگاه است. متأس��فانه در اين زمينه 
سازمان خصوصي س��ازي با يك تفكر پيش پا افتاده 
10 درصد از سهام سرخابي ها را در فرابورس فروخت 
و پولي از مردم گرفت. قربان زاده، رئيس اين سازمان 
دو باشگاه را در مس��ير غلطي قرار داده و عوارض آن 
براي دولت سيزدهم بسيار زياد است. نحوه واگذاري 
س��هام براي ارزش افزوده يا افزايش سرمايه، فروش 

باشگاه بدون سود و بازخورد است. 
 پس چرا بخشي از سهام دو باشگاه فروخته 

شد؟
خاصيت سهام در سودآوري آن است. آيا باشگاه هاي 

ما در اي��ن وضعيت س��ودآوري دارند؟! ه��ر روز بر 
بدهي شان افزوده مي شود. دو مطلب اساسي وجود 
دارد و بايد به آن توجه داشت؛ فوتبال ايران فقط به 
پرسپوليس و استقلال خلاصه نمي شود، نبايد اين دو 
تيم را جدا كرد و گفت با پول مردم اداره مي ش��وند، 
در حالي كه تيم هايي چون ف��ولاد، آلومينيوم، مس 
و فولاد غيرمس��تقيم از منابع سرشار معدني كشور 
كمك مالي مي گيرند و با پ��ول آنها ارتزاق مي كنند. 
آن وقت دو باشگاه محبوب و مردمي را از اين كمك ها 
محروم كني��م و بگويي��م كار خوبي كردي��م. وقتي 
تدبيري انديشيده مي شود، بايد از سوي شوراي عالي 
ورزش به رياس��ت رئيس جمهور به صورت عمومي 
باشد و آينده كشور مدنظر قرار بگيرد، نه اينكه فقط 
مختص سرخابي ها باش��د. نكته دوم در نظر گرفتن 
آينده فوتبال اس��ت؛ از آن10درصد سهام فروخته 
شده ۲0درصد به صورت خرد و 80 درصد به صورت 
فرمايشي به شركت هاي حقوقي واگذار شده است. با 
پول حاصل از اين فروش شايد بدهي ها پرداخت شود 
اما بعد از آن چه خواهد ش��د؟ دوباره بايد 10 درصد 
ديگر را به فروش بگذارند تا بخشي ديگر از هزينه ها 
تأمين ش��ود، يعني باش��گاه را مي فروش��ند و خرج 
خودش مي كنن��د. در اين صورت چه ب��راي اين دو 

باشگاه خواهد ماند؟ چطور بايد اداره شوند؟
 چه راهكاري براي حل اين مشكل داريد؟

اول باي��د تدبيري ب��راي همه باش��گاه هاي فوتبال 
انديشيده شود، دوم اينكه در اين تدبير سياستي هم 
براي آينده باش��گاه ها در نظر گرفته شود. متأسفانه 
هيچ كدام از دو مورد را در نظ��ر نگرفته اند. اين نوع 

برخورد و فروش سهام س��رخابي ها از چاله درآمدن 
و به چاه افتادن است. گويا قصدش��ان اين است كه 
صندلي مديريت را به كس��ي ندهن��د. بزرگ ترين 
مصيبت س��رخابي ها پس از انقلاب مديريت دولتي 
آنها بوده است. تمام زورشان را گذاشته اند تا سهام را 

به مردم بفروشند اما باز هم مديريت دست خودشان 
باش��د. پولش را مردم بدهند و تصميم گيري با خود 
آقايان باشد. همين تصميم گيري هاي غيركارشناسي 
از س��وي افراد فاقد اهليت به اين دو باش��گاه آسيب 

زده است. 
 در خصوص اجرانشدن طرح تحول دولت 

در حل مشكل سرخابي ها بگويید. 
درآمد حاص��ل از فروش س��هام، ص��رف پرداخت 
بدهي ها و پركردن چاله  هاي اين چند سال خواهد 
شد. اين مسئله اصلًا تأثيري در بحث گرفتن مجوز 
حرفه اي ن��دارد. تفكيك مالكي��ت از مديريت يك 
راه منطق��ي و امتحان پ��س داده در دنياس��ت كه 
متخصصان آن را پيش��نهاد دادن��د. در اين صورت 
مشكل ما با AFC حل مي شود اما قربان زاده، رئيس 
سازمان خصوصي سازي آن را نپذيرفت. دولت جديد 
سندي به نام »طرح تحول دولت«  را ابلاغ كرد و در 
آن به جزئيات واگذاري باشگاه هاي فرهنگي ورزشي 
پرداخته است، با اين حال وزير دولت خلاف اين سند 

عمل مي كند. 
 با اين ش�رايط مي توان امیدي به بازگشت 
دو تیم پرطرف�دار فوتبال اي�ران به لیگ 

قهرمانان داشت؟
همه چيز بستگي به اصلاح مس��ير دارد. اگر اصلاح 
مس��ير صورت بگيرد مي توان اميدوار ب��ود، در غير 
اين صورت خير. بايد ديد چه كسي براي فوتبال مان 
تصميم مي گيرد. در حال حاضر هم فدراسيون مان 
فش��ل اس��ت و هم وزارت  ورزش، البته فدراسيون 
خيلي در اين مس��ئله نقش��ي ندارد اما مي توانست 

در اين موضوع مطالبه گر باش��د. فدراسيون در امور 
معمولي خود مانده و قدرت تش��كيل جلسه ندارد، 
پس نمي توان انتظاري از آنها داشت. وزارت ورزش 
نيز خ��ودش را كنار كش��يده يا دلش نمي س��وزد و 
مشغول امور ديگر است، مانده شوراي عالي ورزش. 
توقع داريم طرح تح��ول دولتي كه از س��وي آقاي 
رئيس جمهور ابلاغ ش��ده اجرا ش��ود و به آن پايبند 
باش��يم. اين طرح كارشناسي ش��ده چرا بايد پس از 
يك ماه از ابلاغش خلاف آن عمل شود. شايد عزمي 
براي حل مشكل س��رخابي ها وجود داشته باشد اما 
فهم آن وجود ندارد! در ح��ال حاضر فردي روي اين 
موضوع مانور تبليغاتي مي دهد كه نه دانشي در مورد 
خصوصي سازي دارد نه در مورد فوتبال، ولي پرچمدار 
خصوصي سازي شده  است، ضمن اينكه تجربه اش را 
نيز ندارد. مانور تبليغاتي مي دهد و نگران عوارضش 
هم نيست. آن زمان كه عوارض اين كار مشخص شود 
اصلًا اين آقايان نيس��تند تا جوابگوي مردم باشند. 

ضررش مي ماند براي كشور و نظام و بيت المال. 
 ادامه اين روند چه تأثیري در فوتبال ايران 

دارد؟
ورزش به ويژه فوتبال اتاق شيش��ه اي اس��ت و اين 
خطر وج��ود دارد جوانان و هواداران ب��ه اين نتيجه 
برس��ند كه هرچه گفته  مي ش��ود، خلاف آن عمل 
مي كنند. يكه تازي هاي س��ازمان خصوصي س��ازي 
اعتماد اجتماعي را از بين مي برد. افرادي كه به اين 
سازمان مي آيند، هيچ تخصصي ندارند و مي خواهند 
يك سنگ بزرگي را بردارند، غافل از اينكه جابه جايي 
اين س��نگ چه عواقب��ي خواهد داش��ت. فوتبال به 
جراحي نياز دارد و نبايد با مسئله احساسي برخورد 
ش��ود، منتها منافع ملي بايد مدنظر باش��د نه اينكه 
منفعت ملي را به دليل كارشناس��ي نشدن موضوع 
زيرسؤال ببريم. باز هم تأكيد مي كنم، عمل نكردن 
به سند تحول دولت، خلاف عمل آن حركت كردن 
و اقدامات مقطعي و غيركارشناسي، سال هاي سال 

باشگاه هاي ما را با چالش مواجه خواهد ساخت. 
 به غیر از پرس�پولیس و اس�تقلال س�اير 
باش�گاه ها نیز ش�رايط خوبي براي كسب 
مجوز حرفه اي ندارند. براي حل مشكل آنها 

چه اقداماتي بايد صورت بگیرد؟
در تأمي��ن زيرس��اخت ها، دولت ها و ش��هرداري ها 
س��رمايه گذاري مي كنند و در اختيار باشگاه ها قرار 
مي دهند. براي تيم نس��اجي نيز بايد فكري ش��ود. 
سال گذشته از بين پنج باشگاه كه درخواست مجوز 
حرفه اي داده  بودند. خوشبختانه امسال كنفدراسيون 
فوتبال آس��يا تبصره اي را در نظ��ر گرفته و تيم هاي 
اعزامي به ليگ قهرمانان آسيا از سوي فدراسيون ها 
تعيين مي شوند، نه بر اساس رتبه بندي آنها. ممكن 
است به خاطر اينكه يك تيم شرايط لازم را ندارد، تيم 
ديگري به آسيا معرفي ش��ود، به همين خاطر از اين 
بابت گرفتار نيستيم و مي توان ساير باشگاه ها را نيز 

تقويت كرد. 

فروش سهام سرخابي ها از چاله به چاه افتادن است

بررسي شرايط پرسپولیس و استقلال در مسیر گرفتن مجوز حرفه اي 
در گفت وگوي »جوان« با كاظم اولیايي، عضو كمیته صدور مجوز كنفدراسیون فوتبال آسیا

وقتي معضلات همچنان پابرجاست و عزمي براي درست شدن وجود ندارد

»حرفه اي شدن« رؤياي تحقق ناپذير سرخابي ها! 

درآم�د حاص�ل از ف�روش س�هام، 
ص�رف پرداخ�ت بدهي ه�ا و پركردن 
چاله  هاي اين چند س�ال خواهد شد. 
اي�ن مس�ئله اص�لًا تأثی�ري در بحث 
گرفتن مجوز حرفه اي ندارد. تفكیك 
مالكی�ت از مديريت ي�ك راه منطقي 
و امتحان پ�س داده در دنیاس�ت ك�ه 
متخصص�ان آن را پیش�نهاد دادن�د

پرسپولیس با وجود آنكه 18خرداد1400 
دادگاه CAS حك�م كمیت�ه وضعیت 
فیفا درباره پرونده كال�درون را تأيید 
و اي�ن باش�گاه را موظف ب�ه پرداخت 
طلب مربي آرژانتین�ي كرده بود، قدم 
مثبتي در اين راستا برنداشت تا مجوز 
حرفه اي اش توس�ط AFC باطل شود
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خبر شوكه كننده بود چراكه مس�ئولان كمیته بدوي، صدور مجوز حرفه اي و 

دنيا حيدري
  گزارش

همینطور كمیته استیناف حل مشكل سرخابي هاي پايتخت براي حضور آنها 
در آسیا را زمزمه می كردند، درس�ت برعكس تصمیم قاطعانه اي كه نشان از 
حذف پرسپولیس، اس�تقلال و گل گهر از حضور در لیگ قهرمانان آس�یا داشت، آن هم به يك دلیل 
شفاف و واضح؛ كس�ب نكردن جواز حرفه اي. خبر نیازي به طول و تفسیر نداشت و نشان از نادرست 
بودن ادعا در خصوص حل مشكلات س�رخابي هاي پايتخت و نماينده س�یرجان داشت؛ وعده هاي 
عوامفريبانه اي كه تنها س�وخت شدن زمان را به دنبال داشت و دس�ت آخر نیز ناكامي پرسپولیس، 
استقلال و گل گهر از حضور در لیگ قهرمانان! اتفاقي كه پیش�تر يقه چند تیم باشگاهي آسیا را نیز 
گرفته بود و سرنوشت آنها مي توانست تلنگري جدي براي نماينده هاي ايران و مدعیان حضور در لیگ 
قهرمانان آسیا باشد، با وجود اين نه فقط سرنوش�ت ديگر تیم ها كه حتي آوار شدن اين ماجرا بر سر 
تیم هاي تراز اول ايران هم براي حل مشكلاتي كه دي ماه س�ال گذشته آب پاكي را روي دست همه 
ريخ�ت، عبرت نش�د و س�ه نماين�ده اي�ران را از حض�ور در لی�گ قهرمانان آس�یا مح�روم كرد. 


